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خبر اقتصادی

سقوط سنگین  ۱۹ هزار واحدی بورس
بازار سرمایه دیروز با 
ریزش ۱۹ هــزار واحدی 
مواجه شده و حمایت مهم 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار 

واحدی از دست رفت.
شاخص کل در انتهای معاملات با ریزش ۱۹ هزار 
واحدی مواجه شده و به جایگاه یک میلیون ۳۸۳ هزار 
واحد رسید. دیروز نسبت به هفته های قبل با تعداد زیاد 
نمادهای منفی مواجه بودیم به نحوی که ۴۲۲ نماد 
منفی و تنها ۱۲۸ نماد مثبت بودند که در هفته های 

اخیر یک رکورد منفی به حساب می آید.
ارزش معاملات خرد اما افزایشی بوده و به ۳,۹۰۹ 
میلیارد تومان رسید ولی نکته نگران گننده خروج پول 
هوشمند ۷۹۵ میلیارد تومانی در معاملات امروز بود که 

در هفته های قبل سابقه نداشته است.
    

سهم خانه های خالی از مالیات
چقدر است؟

ایسنا- آخرین آمار درمورد مالیات وصول شده از 
منابع مختلف نشان می دهد که میزان مالیات دریافتی 
از مالکان خانه های خالی در هشــت ماه سال جاری 
نسبت به هفت ماه سال جاری افزایش چندانی نداشته 
اما نسبت به شش ماه نخست سال ۱۴۰۱ حدود سه 

برابر شده است.
هرچند طبق آخرین اطلاعات شناسایی خانه های 
خالی که بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب 
آذرماه سال گذشته، مشمول مالیات شده اند )اگر واحد 
مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ 
روز خالی از سکنه باشد،  مشمول مالیات می شود و به 
ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، ماهانه مشمول مالیاتی 
بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال 
اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل 
۱۲ برابر مالیات متعلقه و سال سوم به بعد معادل ۱۸ 
برابر مالیات متعلقه خواهد شد.( موفقیت آمیز نبوده 
است، اما همچنان این خانه ها یکی از منابع درآمدی 

مالیاتی دولت محسوب می شوند.
    

افزایش ۳۰  درصدی 
مصرف گوشت مرغ در کشور

صداوسیما- مدیرعامل 
تحادیــه سراســری  ا
مرغداران گوشتی کشور 
گفت: بعداز درخواســت 
از مردم بــرای مبادرت به 

خرید و حمایت از تولیدکنندگان داخلی مرغ، در چند 
روز گذشــته میزان مصرف کشــور حدود ۳۰درصد 
افزایش داشته است. حبیب اله اسداله نژاد گفت: بعد 
از درخواست از مردم برای مبادرت به خرید و حمایت 
از تولیدکنندگان داخلی، در چند روز گذشته میزان 
مصرف در کشــور حدود ۳۰ درصد افزایش داشــته 
است. افزایش مصرف موجب تغییر و افزایش قیمت 
مرغ شده است اما هنوز از قیمت مصوب حدود ۷ هزار 

تومان فاصله دارد.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشور تصریح کرد: روزانه حدود ۱۵۰۰ تن مرغ مازاد 

در بازار وجود دارد.
    

وزارت صنعت مجوز گرانی به سایپا 
نداده است

تســنیم- مدیرکل 
دفتر صنایــع خودرویی 
وزارت صمت گفت: هیچ 
افزایش قیمتی برای سایپا 
صادر نشده و این تغییرات 

قیمتی در محصول کوییک پلاس اتوماتیک مربوط به 
افزایش آپشن های این خودرو است.

صبح دیروز فروش فوق العاده دو محصول سایپا 
دو محصول کوییک پلاس بــا گیربکس اتوماتیک و 
سایپا ۱۵۱ویژه متقاضیان عادی و ویژه مادران آغاز 

شده است.
نکته قابل توجــه در این طرح فــروش تغییرات 
قیمتی دو محصــول وانــت ۱۵۱ و کوییک پلاس 
اتوماتیک است به نحوی که در طرح فروش آبان ماه 
این محصولات قیمت وانت۱۵۱،  ۱6۰ میلیون و ۷۴۵ 
هزار تومان و کوییک پلاس اتوماتیک  ۲۷۸ میلیون 
و ۴۰ هزار تومان بود اما در طرح فــروش فوق العاده 
که از امروز آغاز شــده، این دو محصول با قیمت های 
۱6۹ میلیون و ۸۷۱ هزار تومان )وانت ۱۵۱( و ۲۸۷ 
میلیون و ۸۵۰ هزار تومان )کوییک پلاس اتوماتیک( 

عرضه می شوند. 
بر همین اساس وانت سایپا ۹ میلیون و ۲۲6 هزار 
تومان و کوییک پلاس اتوماتیک ۱۰ میلیون و ۲۳ هزار 
تومان افزایش قیمت داشته است. کسب اطلاع تسنیم 
از سایپا در خصوص دلایل این تغییرات قیمتی نشان 
می دهد سایپا مجوز افزایش قیمت این دو خودرو را 

کسب کرده است.

درست وقتی همسایگان جنوبی 
ایران یکی پس از دیگــری، در حال 
انعقاد قراردادهایــی در حوزه انرژی 
هستند، صنایع ایران آماده رویارویی با 
زمستان سختی می شوند که هشدار 
کمبود گاز در آن از پیش داده شــده 

بود. 
 قرار بود اروپا با زمســتان سختی 
روبرو شــود و زمین گیــر از کمبود 
انرژی باشــد؛ اما حالا صنایع ایران 
درگیر بحرانی جدی هستند. صنایع 

فولادی، پتروشیمیایی و... 
 انگار همــان طور کــه موقعیت 
ژئوپلتیــک ایــران در بازارهــای 
جهانی انرژی تضعیف شــده است، 
به همان میزان موقعیــت ایران در 
تامین انرژی داخلی نیز تحلیل رفته 
و این اتفاق بابت همان تحریمی رخ 

داده که عــده ای آن را برای کشــور 
برکت می دانســتند؛ برکتی که هم 
صنایع داحلی را نشانه می رود و هم 

اثرگذاری خارجی را. 
 وزیر نفــت کــه از ابتدایی ترین 
روزهای حضورش در این وزارتخانه 
وعده دور زدن تحریم ها را داده بود، 
حالا می گوید ایران بــه حدود ۲۴۰ 
میلیارد دلار ســرمایه نیــاز دارد تا 

تبدیل به واردکننده گاز نشود. 
حسین حسین زاده، نماینده مردم 
لارستان در مجلس شورای اسلامی  
نیز در این خصوص گفته اســت: اگر 
تولید در بیشــترین حالت ظرفیت 
پارس جنوبی صــورت گیرد که این 
مقدار در ســال گذشــته به مقطع 
۸۰۰میلیون متــر مکعب در روز هم 
رسید، باز کشور با مسئله ی کمبود 
گاز روبه رو اســت، البته که شرکت 
ملی نفت ایران برنامــه ریزی های 

خوبی در این زمینه انجام داده اما باید 
به این نکته توجه کرد که اقداماتی که 
با هدف تقویت فشار، تولید از میادین 
جدید و...در  صنایع توسعه ای مانند 
نفــت، گاز و انرژی انجام می شــوند 
نیازمند حداقل بازه ی زمانی ۲ الی۴ 

ساله ویا بیشتر هستند.
وی ادامه داد: زمســتان ۱۴۰۱ 
نیز از مشــکل کمبود گاز مستثنی 

نیست، پیشنهادی که مجلس شورای 
اسلامی به کمیسیون انرژی و شرکت 
ملی گاز ایران داد، این بود که علاوه 
برافزایش تولید و بهینه سازی مصرف 
سوخت به ویژه گاز، صنایع را مکلف 
کنیم تا گاز مورد نیاز خود با سرمایه 
گذاری در بحث توســعه ی میادین 

گازی را تامین کنند.

میدانی مشترکی
 به نام پارس جنوبی 

 قطــر از مخزن مشــترک ایران 
و چیــن در حال عقــد قراردادهای 
طولانی مدت با غرب و چین اســت 
و ایران به واســطه نبود تکنولوژی و 
منابع مالی قدرت استخراج از منابع 
خودش را ندارد  ممکن است تبدیل 
به واردکننده از شود و این حکایت تلخ 
وضعیت یکی از بزرگترین دارندگان 

منابع انرژی در جهان است. 

پارس جنوبی، بزرگ ترین میدان 
گازی جهان نتوانســته اســت مانع 
کسری گاز در ایران شــود. ایران از 
بزرگ تریــن میــدان گازی جهان 
چیزی حدود ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
گاز برداشت می کند و این رقم کمتر 
از نیاز بازار داخلی اســت. نیازی که 

البته سال به سال تشدید می شود.
در ســال ۹۹ وزارت نفت کسری 
گاز فصول سرد را حدود ۱۵۰ تا ۱6۰ 
میلیون مترمکعب برآورد کرد که در 
ســال ۱۴۰۰ به حدود ۲۰۰ میلیون 
مترمکعب رســید و حالا کسری گاز 
فصول سرد سال جاری بین ۲۳۰ تا 
۲۵۰ میلیــون مترمکعب تخمین 
زده می شود. جواد اوجی، وزیر نفت 
سال گذشته درباره علت کسری گاز 
به رشد ۱۰ درصدی مصرف و عقب 
ماندگی تولید از مصرف اشاره کرده 
بود. امسال هم کسری گاز تصاعدی 
بوده و بنا بر اعلام جلال نور موسوی، 
مدیر گازرســانی شــرکت ملی گاز 
ایران، روزانه ۲۵۰ میلیون متر مکعب 

کسری گاز در کشور وجود دارد.
لازم به ذکر است که در حال حاضر 
۷۵ درصد از انرژی مصرفی کشور از 

طریق گاز تامین می شود. 

صنایع، قربانی بخش خانگی
انــرژی نیوز خبر داده اســت که 
وزارت نفت از واحدهای پتروشیمی 
بزرگ خواسته اســت تا ورودی گاز 
مصرفی شان را به شدت کاهش دهند 
تا جریان گاز بــرای مصارف خانگی 
دچار کمبود نشود. نکته اینجاست که 
۳۷ درصد از متوسط سالانه گاز کشور 
در بخش خانگی و تجاری، ۳۳ درصد 
نیروگاهی و ۳۰ درصد باقی مانده در 
بخش صنایع و حمــل ونقل مصرف 
می شــود. به این ترتیب مصرف گاز 
خانگی و تجاری از بخش مولد اقتصاد 
بیشتر است اما به دلیل آنکه قطع گاز 
در بخش خانگی نمود بیشــتری در 
افکار عمومــی دارد، وزارت نفت در 
نامه ای رسمی لیست واحدهای اولیه 
پتروشیمی را که باید مصرف گاز خود 
را قطع کنند یا کاهــش دهند اعلام 

کرده است. 

پتروشــیمی ها تنها واحدهایی 
نیســتند که خود را برای رویارویی 
با روزهای ســخت و ســرد زمستان 
آماده می کنند. اتفاقا فولادی ها طعم 

کمبود را پیش از این چشیده اند . 
پیش از این عضو هیــات مدیره 
انجمن تولیدکننــدگان فولاد گفته 
است: صنعت گاز روزانه حدود چهل 
میلیون متر مکعــب گاز مصرف می 
کرد اما این رقم در حــال حاضر این 
عدد محدود به ۱۵ میلیون متر مکعب 
شده است، یعنی گاز مورد نیاز صنعت 

فولاد به یک سوم رسیده است. 
 رضا شهرســتانی بــه ایلنا گفته 
اســت: تولیدکنندگان از ســوخت 
جایگزین مانند مازوت، نفت سیاه و 

ازوییل می توانند استفاده کنند . 
 این اتفاق در ســایر صایع نیز رخ 
داده اســت و حالا بسیاری معتقدند 
که این وضعیت سبب شده است یکی 
از عجیب ترین و بالاترین آلاینده ها 
میهمان هوای تران و سایر شهرهای 

بزرگ شود. 
 بــه نظر می رســد تحــت تاثیر 
سیاست های نادرست در حوزه انرژی 
ایران در حال از دست دادن موقعیت 
ویژه و خاص خود در بازارهای جهانی 
است. حتی تحریم روسیه و احتمال 
کاهش دامنه حضور این کشــور در 
بازارهای جهانی نیز نتوانسته است 
نفع ایران را در برداشته باشد. هر چه 
هست بنا بر اعلام وزیر نفت ایران به 
۲۴۰ میلیارد دلار سرمایه در هشت 
ســال آتی نیازمند است. سرمایه ای 
که در صورت تداوم تحریم وارد ایران 

نخواهد شد . 
 این وضعیت ســبب شده است 
کمبود انرژی در یکــی از بزرگترین 
دارنــدگان انرژی در جهان به ســد 
و مانعی بــرای توســعه اقتصادی و 

صنعتی تبدیل شود . 
 بســیاری از کارشناسان پیش از 
این نیز هشدار داده اند که تداوم این 
وضعیت می تواند فاصله ایران با سایر 
کشورهای منطقه را افزایش دهد از 
این رو ضرورت دارد بازنگری لازم در 
حوزه سیاستگذاری انرژی در دستور 

کار قرار گیرد. 

باران زرین قلم

شرایط بغرنج ناشی از کمبود 
گاز در زمستان و کمبود 

برق در تابستان سبب شده 
است کمبود انرژی در یکی از 

بزرگترین دارندگان انرژی 
در جهان به سد و مانعی برای 

توسعه اقتصادی و صنعتی 
تبدیل شود

رئیس جامعه هتل داران گفت: جریانات و رخدادهای اخیر در کشور باعث شد که 
بیش از ۸۵ درصد از گردشگران خارجی از کشورهای اروپایی، آمریکایی و آسیایی 
سفر خود را به ایران کنسل کردند؛ تعداد قابل توجهی از آنها در نظر داشتند بعد از اقامت 
در قطر چند روزی را در ایران بگذرانند که حوادث اخیر باعث شد از اقامت در ایران 

منصرف و رزروهای خود را لغو کنند.
جمشــید حمزه زاده در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه هرگونه رخداد داخلی در 
صنعت گردشگری تاثیر مستقیم می گذارد، گفت: صنعت هتلداری ایران از نوروز ۹۸ 
تا به امروز با بحران های مختلفی مواجه شده است. سیل و بارندگی، گرانی بنزین، شیوع 
ویروس کرونا و جریانات اخیر لطمه های زیادی به صنعت گردشگری ایران وارد کرد.

رئیس جامعه هتل داران با بیان اینکه میانگین ضریب اشغال هتل ها به زیر ۲۰ 
درصد رسیده است، گفت: گزارش ها رسیده به جامعه هتل داران حاکی از این مهم 
است که اکثر هتلداران توان تامین هزینه های خود را ندارند و به عبارتی از جیب خرج 
می کنند؛ حتی برخی واحدها برای پرداخت دستمزد کارمندان با چالش مواجه شدند. 
این شرایط اگر ادامه داشته باشد احتمالا هتل داران اقدام به تعدیل نیرو کنند یعنی 

همان اقدامی که در دوران کرونا کردند را دوباره تکرار کنند.
به گفته وی؛ بااین وجود تاکنون گزارشی مبنی بر تعطیلی یک هتل به دست ما 

نرسیده است.

حمزه زاده در پاسخ به این پرسش که آیا در جذب توریسم خارجی موفق بودیم؟ 
گفت: جریانات و رخدادهای اخیر در کشــور باعث شــد که بیــش از ۸۵ درصد از 
گردشگران خارجی از کشورهای اروپایی، آمریکایی و آسیایی سفر خود را به ایران 
کنسل کردند؛ تعداد قابل توجهی از توریست های خارجی در نظر داشتند بعد از اقامت 
در قطر چند روزی را در ایران بگذرانند که حوادث اخیر باعث شد از اقامت در ایران 

منصرف و رزروهای خود را لغو کنند.
رئیس جامعه هتل داران ایران با اشاره به اخذ گواهی استاندارد از سوی هتلداران 
ایران، تصریح کرد: بیشتر هتل ها در ایران گواهی استاندارد را دارند و بخش دیگر از آنها 
در مرحله کسب اخذ استاندارد هستند و از لحاظ استاندارد هتل های ایران مشکلی 
ندارند. وی با بیان اینکه اجاره اتاق متناسب با نرخ تورم تغییر می کند، افزود: وزارت 
گردشگری با مشارکت جامعه هتل داران در زمینه تعیین قیمت اجاره یک اتاق در  

هتل ها سیاست گذاری می کند.

اجاره یک اتاق مهمانخانه 300 تا 700 هزار تومان
همچنین در این رابطه شــاهرخ محمدزاده رئیس اتحادیــه مهمان پذیران در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، از کاهش ۵۰ درصدی مسافران در تهران خبر 
داد و افزود: شرایط اقتصادی مردم به سمتی رفته که تمایل مردم برای سفر کاهش 

پیدا کرده است. این فعال صنفی در پاسخ به این پرسش که میانگین اجاره یک اتاق در 
تهران چقدر است؟ گفت: میانگین بین ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان است البته این نرخ  

در واحدهایی که شرایط مطلوب تری دارند اجاره آن تا ۷۰۰ هزار تومان هم می شود.
به گفته وی؛ هزینه تهیه مواد شــوینده، ملحفه، یخچــال و تلویزیون افزایش 
چشمگیری کرده است و همین موضوع باعث شــد افزایش نرخ اجاره بها یک اتاق 

افزایش پیدا کند.
محمدزاده تصریح کرد: مهمان پذیران تلاش کردند شرایط واحدهای صنفی خود را 
ارتقا بدهند و برخی از مهمان پذیزان در تهران به مانند هتل های دو ستاره به مشتریان 

خود خدمات ارائه می دهند.

رئیس جامعه هتل داران:

۸۵ درصد گردشگران خارجی از سفر به ایران  انصراف دادند

گزارش

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه یک ســوم 
واردات کشور از طریق قاچاق انجام می شود، گفت: در این 
ســالها تنهاچیزی که رقابت در آن صورت گرفته، گرفتن 

رانت بیشتر بخاطر مقررات موجود بوده است.
به گزارش مهر، حسین سلاح ورزی در همایش مبارزه 
با فساد که به مناســبت روز جهانی مبارزه با فساد در اتاق 
بازرگانی تهران برگزار شــد، اظهار کرد: بعد از انقلاب هم 
از نظر ایدئولوژیک و هم از لحــاظ آموزه های دینی به حد 
کفایت موضوع تشویق و مبارزه با فســاد را داشته ایم و در 
حوزه قانون گذاری برای مبارزه با شــفافیت نیز قانون کم 
نداریم. بر همین اساس نیز تقریباً هر دولت، مجلس و رئیس 
قوه قضائیه ای که آمده اســت، به ضرورت مبارزه با فســاد 
تاکید داشته، اما نکته این اســت که آیا ما در این راه توفیق 

نسبی داشــته ایم یا خیر؟ نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
افزود: اگر شاخص ادراک فساد را بررسی کنیم می بینیم که 
نتوانسته ایم در این مسیر قدم قابل توجهی برداریم و حتی 
در داخل کشور هم افکار عمومی را نتوانسته ایم قانع کنیم 

که کار مثبت و قابل توجهی انجام شده است.
وی ادامه داد: مهم ترین مشکل ما در حوزه مبارزه با فساد 
این است که در کشور ما از یک جایی یک سیاست گذاری با 
لنگر کردن نرخ ارز برای کنتــرل تورم همه مصیبت ها را تا 
امروز ادامه داده اســت؛ به عنوان مثال در زمینه واردات با 
وجود قوانین و مقررات متعددی که برای ممنوعیت های 
غیرتعرفه ای وجود دارد، اما برای حــدود ۲۰۰۰ قلم کالا 
ممنوعیت واردات اعمال شده که این مسئله موجب توسعه 
قاچاق شده است که این موضوع یکی از مصادیق فساد است 

و آمارها نشان می دهد که یک سوم واردات کشور از طریق 
قاچاق انجام می شود.

ســلاح ورزی اضافه کرد: در یک جایی سیاســت گذار 
ارزی بقیه را متقاعد کرده است که برای کنترل قیمت ارز 
تنها باید ممنوعیت واردات را انجام داد، لذا از آن طرف هم 
مشــاهده می کنیم با قیمت های مختلفی که برای نرخ ارز 
 وجــود دارد، امضاهای طلایی، رانت و توزیع فســاد ایجاد 

شده است.
وی به اعمال مقررات دست و پاگیر هم اشاره کرد و گفت: 

هم زمان با همه تلاش هایی که در بخش های جامعه برای 
کاهش مقررات صورت می گیرد، ماشــین و موتور تولید 
مقررات همچنان فعال است و شاید با سرعت بیشتری هم 

حرکت می کند.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران به رشــد ۸ درصدی 
اقتصاد اشــاره کرد و افزود: در 6 برنامه توســعه ای که در 
سال های گذشته تدوین شده، همیشــه یک بند مبنی بر 
دستیابی به رشد ۸ درصدی اقتصادی ثابت بوده که قرار هم 
بوده یک سوم این رشد از محل افزایش بهره وری باشد، اما 
هم کیفیت محیط نهادی ما به شکلی بوده و هم در بخش 
خصوصی به گونه ای عمل کرده ایم که تنها چیزی که رقابت 
در آن صورت گرفته اســت، گرفتن رانت بیشتر به خاطر 

مقررات موجود در کشور بوده است.
سلاح ورزی گفت: به عبارتی هم وضعیت قانون گذاری 
و هم نوع رقابت در قسمتی از بخش خصوصی در این جهت 
بوده که برای بهره گرفتن از بخش بیشتر کیک رانتی که بر 
اساس سیاست گذاری غلط به وجود آمده، استفاده کنیم. 

بنابراین لازم است تا برای شفافیت بیشتر اقدام کنیم.

نایب رئیس اتاق ایران:

یک سوم واردات کشور، قاچاق است

خبر

کمبود گاز در صنایع جدی شد

زمستان سخت انرژی برای ایران


